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… alebo o tom, čo sa nachádza v strede blahoslavenstiev, kresťanstva, spásy, všetkého.... 

BOŽIE SLOVO: (Mt 23, 8-10) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša: Ježiš povedal svojim učeníkom: Vy sa nedávajte volať 
Rabbi, lebo len jeden je váš Učiteľ, vy všetci ste bratia.  Ani Otcom nevolajte nikoho na zemi, lebo 
len jeden je váš Otec, ten nebeský.  Ani sa nedávajte volať Učiteľmi, lebo len jediný je váš Učiteľ, 
Kristus. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 700, 716, 696, 687, 563, 564) 

Možno ste sa niekedy stretli s odlúčenými bratmi kresťanmi-nekatolíkmi, ktorí Vám vyhadzovali na 
oči, že prečo svojich kňazov titulujete ako „otec“, keď Ježiš prikázal, aby ste nikoho na zemi otcom 
nevolali... A keď ste sa ich opýtali, ako teda napríklad oslovujú doma svojho „rodiča č. 1“, odvetili 
vám, že sa to týka len tých prípadov, kedy niekoho oslovujeme „otec“ v duchovnom zmysle slova 
(čo síce Ježiš nehovorí, ale budiž...). Keď ste potom spomenuli apoštola Pavla, ktorý presne takto 
o sebe píše do Korintu tamojším kresťanom, že: „keby ste mali hoc aj desaťtisíc vychovávateľov v 
Kristovi, otcov nemáte mnoho, lebo v Kristovi Ježišovi ja som vás splodil skrze evanjelium“ (1 Kor 
4, 15) – tak sa vykrúcali, že Pavol to mohol povedať, ale len o tých, ktorých sám priviedol ku 
Kristovi a o nikom inom a nikomu inému sa tak hovoriť nesmie. A keď ste spomenuli apoštola Jána, 
ktorý sa robí otcom všetkým kresťanom bez rozdielu a všetkých bez rozdielu tituluje ako „deti 
moje“ (1 Jn 2, 28), tak vám už možno na to ani nepovedali nič, len zopakovali, že ste bezbožní 
katolíci, rúhate sa Bohu, lebo Písmo zakazuje volať ľudí otcami a vy tak svojich kňazov voláte...  

Čo ale vlastne Ježiš povedal? Všimnime si, že rovnako hovorí aj o učiteľoch: nedávajte sa volať 
učiteľmi, pritom ale v Písme znova a znova čítame, že „v Cirkvi Boh niektorých ustanovil ... za 
učiteľov“ (1 Kor 12, 28) a Pavol sám o sebe hrdo hovorí, že je „ustanovený za ... hlásateľa, apoštola 
a učiteľa“ evanjelia (2 Tim 1, 11). Inde potom hovorí ďalšiu zaujímavú vec: „príde čas, keď [ľudia] 
neznesú zdravé učenie, ale nazháňajú si učiteľov podľa svojich chúťok, aby im šteklili uši“ (2 Tim 4, 
3). Na jednej strane Pavol hovorí, že Boh sám v Cirkvi ustanovil niektorých bratov za učiteľov a sám 
seba, pretože je takto ustanovený, učiteľom nazýva – súčasne ale kritizuje tých, ktorí si sami podľa 
seba nazháňajú vlastných učiteľov podľa svojich chúťok. No a presne v tom ten rozdiel je! Všimnite 
si, čo presne Ježiš hovorí: „vy sa nedávajte volať... ani nevolajte...“! Žiaden človek nemôže prísť 
a ustanoviť iného človeka na miesto Krista-Učiteľa a povedať mu: Hej, páčiš sa nám, buď našim 
učiteľom! A ani žiaden človek nemôže prísť a povedať: Hej, ja som učiteľ a zvestovateľ Božieho 
slova, počúvajte ma, budem vašim učiteľom! Ježiš niečo podobné zakazuje a Pavol kritizuje tých, 
ktorí tak v budúcnosti budú robiť. Dnes je to, žiaľ, mimo Cirkvi bežná prax a svet sa len tak hemží 
najrôznejšími samozvanými pastormi a kazateľmi a učiteľmi a zvestovateľmi a kým ešte, rovnako 
ako tisíckami nimi založených „cirkví“ a zborov a spoločenstiev a ktovie čoho všetkého. Súčasne ale 
Písmo ukazuje, že sám Boh v Cirkvi ustanovuje niektorých ľudí, aby Ho sprítomňovali a aby tak 
viditeľne stelesňovali Jeho samotného a konali v Cirkvi v Jeho autorite Božiu službu. A tak Ježiš 
ustanovuje svojho zástupcu, pápeža, keď hovorí Petrovi: „Pas moje ovce!“ (Jn 21, 16). Ustanovuje 
učiteľov, aby v Jeho Mene a s Jeho autoritou i garanciou učili a boli tak prvými učiteľmi Cirkvi, keď 
Jedenástim hovorí: „Choďte teda, učte všetky národy ...  a naučte ich zachovávať všetko, čo som vám 
prikázal. A hľa, ja som s vami po všetky dni až do skončenia sveta“ (Mt 28, 19-20). Ich rukami, 
vkladaním rúk, potom ustanovuje v Cirkvi ďalších učiteľov a ďalších biskupov, ktorých úlohou je 
byť „Boží správca“ (Tit 1, 7) v Cirkvi a teda stáť na mieste samého Otca s autoritou ale aj úlohou 
byť otcom, stelesnením Nebeského Otca, „od ktorého má meno každé otcovstvo na nebi i na zemi“ 
(Ef 3, 15). Nikto sa nemôže sám do tejto pozície dosadiť (hoci mimo Cirkvi to tak ľudia robia) – 
jedine Boh môže niekoho na podobné miesto v Cirkvi ustanoviť a zveriť mu túto úlohu a úrad. 
Takéhoto človeka potom právom voláme „učiteľ“ a pristupujeme k nemu ako k „otcovi“ – a on nás 
ako učiteľ vyučuje tak, ako Pavol a sme pre neho jeho vlastné deti tak, ako boli veriaci pre apoštola 
Jána – pretože si to neprisvojil. Ako vraví Ježiš: „nedávajte sa volať...“ a inde: „nie vy ste si vyvolili 
mňa, ale ja som si vyvolil vás a ustanovil som vás, aby ste išli…“  (Jn 15,16), pretože „túto hodnosť 
si nik nemôže prisvojiť sám, len ten, koho povoláva Boh“ (Hebr 5, 4). A tých, čo by tak urobili 
svojvoľne, odsúdil už Apoštolský koncil: „Počuli sme, že vás niektorí, čo vyšli z nás, znepokojili a 
rozvrátili vám srdcia rečami, hoci sme ich ničím nepoverili“ (Sk 15, 24).  

Prečo o tom tak obšírne hovorím? Aby sme si uvedomili, že na jednej strane si ako kresťania nemô-
žeme nič prisvojiť sami od seba. Na druhej strane, všetko v kresťanstve, celé kresťanstvo, sa kon-
centruje v tom jedinom bode: Kto som? Kým ma Boh Ježiš Kristus urobil? Zo šiestich takzvaných 
existenciálnych otázok prvá je úvodom: Odkiaľ prichádzam? Štyri sú dôsledkom: Kam smerujem? 
Kam patrím? Čo chcem? Kvôli čomu tu, na zemi, som? A v strede je práve tá jedna-jediná, ku ktorej 
všetko smeruje a z ktorej  všetko vychádza: Kto som? Kým ma Boh urobil? Katechizmus nám o tom 
hovorí: „Otec pomazal Ježiša Krista Duchom Svätým a ustanovil ho za „Kňaza, Proroka a Kráľa“. 
Celý Boží ľud má účasť na týchto troch Kristových funkciách a nesie zodpovednosť za poslanie a 
službu, ktoré z nich vyplývajú. Keď niekto vierou a krstom vstupuje do spoločenstva Božieho ľudu, 
dostáva účasť na jedinečnom povolaní tohto ľudu“ (KKC 783 a 784) Sme synmi a dcérami Boha, 
prorokmi, kňazmi a kráľmi v Jeho Kráľovstve. Krstom sme sa tým stali, vierou to prijímame. 

UVAŽUJEME: 

Ste synmi, dcérami Boha? Prorokmi, 
kráľmi a kňazmi v Jeho Kráľovstve 
uprostred sveta? Lebo všetko vo 
Vašom živote a aj kresťanstve sa 
odvíja práve od toho: či tým ste, či 
ste uverili! Lebo toto znamená veriť! 

Predstavte si napríklad matku. 
Neustále sa stará o svoje deti, myslí 
na ne, jedno, či sú zdravé alebo 
choré, v problémoch alebo v pohode, 
blízko a či ďaleko, či na nich vidí 
alebo nie, či pre nich práve môže 
niečo urobiť, alebo sa cíti bezmoc-
ná... A keby sa jej niekto spýtal, 
prečo je o ne stále ustarostená 
a stále na ne myslí, asi by mu len 
prosto povedala: Som ich matka! Sú 
to moje deti! Akoby tým bolo pove-
dané všetko – a ono naozaj je! 

Ste takto prorokmi Krista? Váš oikos 
– je pre vás ako rodina? Myslíte na 
nich, vo dne v noci, ako otec, ako 
matka na svoje deti? Ste o nich 
ustarostení? Neustále hľadáte 
spôsoby, ako pri nich byť, ako im 
pomáhať k tomu, aby sa spasili? To, 
či to robíte alebo nie, vypovedá 
o tom, za koho sa považujete. A to 
zase vypovedá o vašej viere, o tom, 
či ste uverili Evanjeliu, či veríte 
Kristovi! 

Alebo si predstavte turistu na ceste 
cudzou krajinou. Niekto ho zastaví 
a povie mu: Hej, nekúpiš tu dom? 
Pole? Výhodne! A on odvetí: Nie, 
priateľu. Čo by som s ním robil? Ja 
nie som odtiaľ. Ja tadeto iba pre-
chádzam! Iný príde a varuje: Pozor, 
je tu nová vláda, štátny prevrat, 
junta sa chopila moci! A on odvetí: 
Ďakujem ti, priateľu, ale ja sa 
nebojím. Mne nič nehrozí. Ja som 
americký občan. Moja krajina ma 
ochráni, aj keby mala tú vašu juntu 
naskutku rozstrieľať na kúsky! 

Ste občanmi Neba, synmi a dcérami 
Otca? Cítite sa v tomto svete už len 
ako v cudzine? Spomínate na 
apatheiu, keď nás, presne ako onoho 
turistu, už veci tohto sveta nezaují-
majú, lebo sme na odchode a práve 
si budujeme a zariaďujeme svoje 
nové bývanie v Nebi (Mt 6,20)? 
A nie sme už ani ustarostení o seba 
a o svoj osud a čo sa seba týka, 
žijeme v radostnej bezstarostnosti, 
pretože sme občanmi Neba (Flp 
3,20) a nikto nám už nijako nemôže 
ublížiť, pretože sme pod ochranou 
Otca (Lk 18,7n), ktorý je silnejší 
a väčší od všetkých (Jn 10,29)? Aj 
odpoveď na túto otázku je odpove-
ďou na to, či sme naozaj veriaci! 

REFLEXIA 

Tak ako? Uverili sme Evanjeliu? 
Prijali sme našu novú identitu? Do-
kazujú to naše postoje a zod-
povednosť (pozri KKC 783-786)? 


